

Workshop

Fuentes nominativas y perspectivas de género

Martes 14 de junio de 2016 de 9:00 a 18:00

Universitat Pompeu Fabra, Barcelona, Sala 20.283

Jornada de estudios organizada por el grupo de trabajo

«Fuentes nominativas» de la red IN-HOPPE

(International Network -Historical and osteoarchaeological Past Populations Exploration)

propuesto por

Claudia CONTENTE (UPF- GRIMSE), Arnaud BRINGÉ (Ined)

Marie-Pierre ARRIZABALAGA (Univ. de Cergy-Pontoise)

e Isabelle SÉGUY (Ined)

Programa

Mañana (9:00-13:30)

9:00 - Presentation

9:30 - Jane Humphries (Oxford) **and Jacob Weisdorf** (SDU, CEPR): Low-status household income in England, 1260-1860: some guesstimates.

9:50 -Nikola Koepke (IEM, Zurich): Human bone remains as source to study female discrimination.

10:10 - Gaelle Le Dantec (CEPAM UMR 7264 , CNRS/Université Nice Sophia-Antipolis) : Les femmes, des acteurs économiques à part entière : l'exemple du crédit à Cavaillon au XV^e siècle.

10:30 - Arnaud Bringé : "Approches longitudinales à partir de sources de données historiques : Quelques pistes de réflexions dans la mise en oeuvre de traitements exploratoires"

11-11:40 : Débat – Café

11:40 - Rolf Gehrman (Europa-Universität Viadrina, Frankfurt): La position occupée par les femmes dans les ménages en France et en Allemagne d'après un échantillon de listes de recensement de 1846.

12:00 - Pascal Chareille (Université de Tours): Les formes de la désignation des femmes dans les listes nominatives médiévales : une affaire de genre ?

12:20 - Wolfgang Goederle (University of Graz): Normative Conceptions of Citizenship. Census in the Habsburg Empire in the 19th and early 20th Century.

12:40 - Beatrice Moring (University of Cambridge): Sources and methods to chart female economic activity in Finland and Sweden, 18th and 19th century (c.a 1750-1920).

13:00 – 13:20 : Débat

Pausa (13:30-14:30)

Tarde (14:30-18:00)

14:30 - Ofelia Rey (Universidad de Santiago de Compostela): Visibles e invisibles en las fuentes nominativas: Galicia en el siglo XVIII

14:50 - María José López Alvarez (Universidad de Leon, Espagne) : La difusa huella de las mujeres en la documentación histórica leonesa de la Edad Moderna.

15:10 - Montserrat Carbonell Esteller, (Universidad de Barcelona) : Pobres ingresados en la Casa de Misericordia de Barcelona en el S.XVIII.

15:30 - Joana M.Pujades (C.E.D.): Cinco siglos de (no) información femenina en el Área de Barcelona.

16:00 – 18:00 : Debate, café y conclusiones.

Resumen de las presentaciones

Low-status household income in England, 1260-1860: some guesstimates Jane Humphries (Oxford) and Jacob Weisdorf (SDU, CEPR)

This study uses newly collected wage data of unskilled men and women to speculate about the size of low-status household income across six centuries of English history. We consider several income scenarios, from the full-scale male breadwinner model to one where spouses contribute equally in terms of waged labour input. The role and financial importance of children's work is also considered. Moreover, we take lifecycle employment opportunities and savings into account and consider the household's financial demands during the "family squeeze", i.e. when the number of home-living children peaks and when the wife is therefore unable to partake in income-generating activities full-time. We draw two main conclusions. The first is that the joint *pre*-marital earnings and savings of the spouses played a large role for the household's *post*-marriage financial situation. The second is that the financial situation of the household gradually improved between the episode of the Black Death in the mid-fourteenth century and the end of the Industrial Revolution years, and that this owed not least to improvements in pre-marital earnings.

Human bone remains as source to study female discrimination

Nikola Koepke, IEM Zurich

Most pre-industrial societies tended to be patriarchally organised, potentially resulting in a socially contrived differentiation of gender roles, and correspondingly a gender-specific inequality and a neglect of the female population (see, e.g., Horrell, Meredith, & Oxley, 2009; Oxley, 2004).

This means, on the one hand, that females remain “invisible” in most of the historical records. On the other hand, the gender inequality bears the danger to directly affect the well-being and living standards of females differently than that of their male contemporaries (due to cultural- socioeconomic differences in the entitlements and distribution). This, however, provides a promising source to actually make the status of women more visible and to conduct research on its trajectory in the course of centuries: Employing human skeletal remains from regular cemeteries, focusing on two proxies, namely height dimorphism and female deficit.

This approach is a helpful complementary tool to the study of small finds, epigraphic sources, and written documents, because the health and diet-related outcome depicts the actual living conditions of the female offspring (without any potential risk of subjectivity). Moreover, utilizing anthropometric measures as consistent, directly comparable information enables one to study even archaeological periods in the very long-run.

The utilisation of the proxies height dimorphism and female deficit is based on the following facts: Female discrimination can result in either immediate feminicide after birth (George, 2006; Klasen & Wink, 2002; Olds, 2006) or in the general neglect of girls on different levels (e.g., public endowments, household allocations) that can result in a diverging nutritional status for the genders during their growth years. This can affect height dimorphism and health disparities (Bogin, 1999; Eveleth & Tanner, 1976; Frongillo & Begin, 1993; Harris, Gálvez, & Machado, 2009; Moradi & Guntupalli, 2009; Sabir & Ebrahim, 1984). In this context, two aspects are of interest for the long-run development of well-being: (1) the variation in female- related inequality and its immediate effect on the number of females surviving until adulthood and the mean height trajectory as well as (2) an indirect effect due to the potential danger of an extended burden affecting the next generation (via hampered fetal development of either sex: see e.g. Barker, 1995; Currie & Vogl, 2013; Martin-Gronert & Ozanne, 2006; Osmani & Sen, 2003).

In applying this approach to utilise the two discussed proxies, in my study I attempt to provide information on the trajectory of gender-specific inequality in different regions of Europe in ancient times compared to pre-historic and later centuries. Considering the primary deficit, overall, the data on hand depict an extraordinary high discrimination against females in pre- modern Europe. Moreover, the data indicate a certain link between the degree of survivability and final height (and thus dimorphism): Those females that did not become victims of feminicide and thus made it into adulthood generally also seem to have been treated comparably good during their growth period. A further result is that, overall, no continuous trend or systematic regional differences occurred in the status of pre-modern European women. Concerning the long-run trajectory and potential legacy of intergenerational effects for the health-related outcome in the offspring the comparably good living conditions of the surviving women indicate that, despite the very bad overall socio-economic status of females, this does not affect the well-being of the next generation. Presumably, the selection process resulting from the feminicide strengthened the position of

the remaining females, as these were appreciated by their parents highly enough to be adequately cared for (also in comparison to the male contemporaries). This hypothesis is confirmed by the marginal, though nevertheless overall upward tendency in the average European biological standard of living (Koepke, 2014). The applied proxies already provide new insights. Nevertheless, more could be done, of course, to get even closer in depicting the actual trajectory of female status in society. One conclusion of my study is that it would be helpful to convince funding institutions to invest more in DNA analysis to study the bone remains of infans I and II to get a possibility to elucidate further as to whether females mainly were killed at young age or died later in life, and, thus, to better understand the social-cultural structures in pre-industrial Europe, providing the background for the later historic development.

Les femmes, des acteurs économiques à part entière : l'exemple du crédit à Cavaillon au XV^e siècle

Gaëlle LE DANTEC (CEPAM UMR 7264, CNRS/Université Nice Sophia-Antipolis)

Cavaillon, petite cité épiscopale du Comtat Venaissin pontifical située à une vingtaine de kilomètres d'Avignon, est largement éclairée par un faisceau de sources complémentaires, bien conservées pour la première moitié du XV^e siècle (cadastrales, notariales et judiciaires). Plus d'un acte notarié sur trois est un acte de crédit, et les trois-quarts des procédures civiles passées devant la Cour commune temporelle de Cavaillon en 1456 sont relatives au crédit. C'est toute la société cavaillonnaise que l'on voit se dessiner et interagir autour du prêt. Et les femmes n'en sont pas absentes. Comment apparaissent-elles dans les sources, quelle place et quel rôle occupent-elles dans l'accès au crédit, comme créancières, débitrices ou assignées en justice pour dette ?

Approches longitudinales à partir de sources de données historiques : Quelques pistes de réflexions dans la mise en oeuvre de traitements exploratoires

Arnaud Bringé (INED)

A partir de travaux exploratoires effectuées sur 3 projets qui seront présentés, on s'interrogera sur différents types de problématiques rencontrées sur des données historiques de recensements.

Ces types de problématiques, inhérentes aux données historiques, seront décrites, quelques pistes de solutions seront évoquées. Enfin, on s'interrogera sur la possibilité d'analyses longitudinales à partir de données nominatives observées à plusieurs recensements consécutifs.

La position occupée par les femmes dans les ménages en France et en Allemagne d'après un échantillon de listes de recensement de 1846

Rolf Gehrmann (Europa-Universität Viadrina, Frankfurt)

L'analyse des données porte sur les différentes étapes de la vie, telles qu'elles sont représentées dans la coupe transversale du recensement de 1846. La position des femmes dans les ménages dépendait de plusieurs facteurs géographiques, socio-économiques et culturelles. Les derniers sont associés aux types de familles, comme la famille nucléaire ou la famille-souche. Le statut des mères célibataires variait également. L'analyse de ces facteurs révèle entre autres qu'un accroissement du nombre de ménages dirigés par des femmes ne semble pas être évident dans les villes de l'époque, tandis que dans les campagnes une certaine tendance allait dans ce sens. L'immobilité visible dans l'échantillon urbain allemand est interprété comme expression du fait que la plupart des villes avaient encore un caractère préindustriel. Du point de vue méthodologique, l'influence que pouvait exercer une évolution de la notion de « ménage distinct » est évoquée. En ce qui concerne les différences juridiques du statut de la femme, elles se révèlent finalement de peu d'impact sur la composition des ménages.

Les formes de la désignation des femmes dans les listes nominatives bourguignonnes de la fin du Moyen Âge : une affaire de genre ?

Pascal Chareille (Université de Tours)

Les *comptes des mars* de la ville de Dijon sont bien connus des historiens du peuplement et de l'économie du duché de Bourgogne au temps des Valois. Jean Richard, André Leguai ou encore Henri Dubois, les premiers, en ont révélé tout l'intérêt¹.

Levés tous les ans « au terme de mars » sur les feux dijonnais², en contrepartie de la charte de commune octroyée à la fin du XII^e siècle, l'impôt des « mars » – ou des « marcs » selon la somme de 500 marcs d'argent qui constituait à l'origine le montant du prélèvement³ – a ainsi laissé 71 registres annuels couvrant la période 1356-1511.

Énumérés dans la plupart des cas selon une logique topographique, par paroisse et par rue, les chefs de feux sont nommés et leur côte fiscale précisée⁴.

Le dépouillement systématique d'une vingtaine de ces comptes, correspondant à près de 3500 feuillets, fournit les noms de plus de 50000 chefs de feux. Les femmes ne sont pas absentes de cette documentation puisque, selon les années, elles sont mentionnées comme responsable fiscal dans 10 à 20% des cas. L'examen comparé de leur mode de désignation et de celui des hommes livre, en creux, des informations sur leur place dans la société Bourguignonne de la fin du Moyen Âge.

¹ J. Richard, 1954, *Les ducs de Bourgogne et la formation du duché du XIe au XIVe siècle*, Paris : Société les « Belles Lettres » (Publications de l'Université de Dijon, nouvelle série, t. XII) ; A. Léguai, 1972, « Démographie médiévale dans le duché de Bourgogne : sources et méthodes », in *La démographie médiévale, sources et méthodes, [Actes du Congrès de l'Association des historiens médiévistes de l'enseignement supérieur public (Nice, 15-16 mai 1970)]*, Paris : Les Belles Lettres (Annales de la Faculté des lettres et sciences humaines de Nice ; 17), p. 73-109 ; H. Dubois, 1984, « Population et fiscalité en Bourgogne à la fin du Moyen Âge », Académie des Inscriptions et Belles Lettres, *Comptes rendus des séances*, p. 540-555 ; H. Dubois, 1989a, « Démographie urbaine médiévale : trois modèles de mortalité à Dijon (1385-1407) », *Villes, bonnes villes, cités et capitales - Mélanges offerts à Bernard Chevalier*, Tours : Université de Tours, p. 333-341 ; H. Dubois, 1989b, « Sur les comptes des «marcs» de Dijon », *Les cadastres anciens des villes et leur traitement par l'informatique [Actes de la table ronde de Saint-Cloud, 31 janvier – 2 février 1985]*, Rome : École Française de Rome (Publications de l'École française de Rome, 120), p. 165-176 ; H. Dubois, 1990, « Les feux féminins à Dijon aux XIV^e et XV^e siècles (1394-1407) », in Michel Rouche et Jean Heuclin (éd.), *La Femme au Moyen Âge, [Colloque international, Maubeuge, 6-9 octobre 1988]*, Maubeuge : Ville de Maubeuge ; Paris : diff. J. Touzot), p. 395-405 ; H. Dubois, 1993, « La mort et l'impôt : Dijon, 1399-1403 », in Jean-Pierre Bardet, François Lebrun, René Le Mée (éd.), *Mesurer et comprendre. Mélanges offerts à Jacques Dupâquier*, Paris : PUF, p. 137-146.

² Les nobles et les hommes d'église étaient exemptés de cet impôt.

³ Ce prélèvement a fait l'objet de divers remaniement : en 1284, Richard II remplaça la somme de 500 marcs par une taxe proportionnelle au montant de la fortune de chaque contribuable – taxe en principe égale au centième du vaillant, avec valeur plafond et valeur plancher (Cf. J. Richard, *op. cit.*, p. 345-346).

⁴ Lorsqu'un feu n'est pas affecté de son impôt, des explications sur la nature et la cause de l'exonération ou de l'exemption sont fournies.

Normative Conceptions of Citizenship. Census in the Habsburg Empire in the 19th and early 20th Century

Wolfgang Goederle (University of Graz)

In the course of the 19th century, census-taking was standardized throughout Europe. This not only defined a more and more homogenized image of populations, but at the same time shaped citizens, according to a discursive set of ideas and concepts which were negotiated in a series of transnational conferences, in scientific communication and through political action.

For the upcoming conference, I would like to focus on the shift that the state's normative conceptions of citizens were undergoing during the roughly 150 years between the mid-18th century and the very early 20th century. In Central Europe, this period of time saw the completion of a long-term process, broadening the perspective from exclusively male subjects to both male and female citizens. One might interpret this as some sort of female emancipation, though a closer look upon the situation might as well reveal the opposite: Gender limited the range of actions open particularly to members of bourgeois middle classes toward the end of the 19th century in a very restrictive way. Gender roles were ascribed according to strict rules and normative standards.

The role of the census for the development and the establishment of European societies in the 19th century can either be interpreted as that of an instrument of force and coercion, or as that of a means of (political) emancipation.

In my contribution, I am going to show how these two dimensions interacted and interfered, producing complex and conflicting evidence and results. I am focussing on the Central European census of the late 18th, 19th and early 20th centuries, paying particular attention to those in charge of the census procedures, mostly civil servants, and I am going to show their entanglement in both national and transnational political and administrative action.

Visibles e invisibles en las fuentes nominativas: Galicia en el siglo XVIII

Ofelia Rey (Universidad de Santiago de Compostela)

Una larga tradición de estudios demográficos ha permitido conocer de modo muy profundo los problemas de las fuentes nominativas conservadas para la Galicia moderna. Problemas comunes a los de otros territorios de la Península Ibérica, pero además otros específicos derivados de su condición de territorio rural –más del 90% de la población-, su hábitat disperso –dificilmente controlable por las autoridades civiles-, su intensa movilidad geográfica –emigración masculina temporera y polianual que hacía de Galicia un universo femenino- e incluso, derivados de tratarse de una sociedad escasamente alfabetizada y con un idioma propio, el gallego, que dificultaba una comunicación fluida con la administración castellano-escrita e implicaba problemas terminológicos que se localizan en las fuentes nominativas. Esta comunicación pretende introducir todos estos elementos en la interpretación de las desigualdades de género constatables en las fuentes nominativas civiles –en especial el Catastro del marqués de La Ensenada- y en las eclesiásticas –registros parroquiales

Sources and methods to chart female economic activity in Finland and Sweden, 18th and 19th century (c.a 1750-1920)

Beatrice Moring (University of Cambridge)

To address the questions set up by the network the paper will concentrate on gender relations in sources, their nature and quality and the registration of female work. Who produced the sources, how and why?

The aim of the presentation is to tackle the question of harvesting information about female economic activity. By female activity a much larger concept is targeted than so called female labour market participation. On the one hand the data relates to pre-industrial as well as industrial areas, on the other it encompasses all types of female productive work irrespective of if it was salaried or not.

Occupational Statistics i.e. numerical information will be analysed for aims, shortcomings and possibilities of extended data harvesting.

Budget studies will be analysed for information about the female share of the family income in urban and industrial areas.

Agricultural surveys will be analysed for information about female activity rates.

Oral history and ethnographic collections will be mined for information about the division of labour and the female sphere.

Images and photographs of women working will be discussed as evidence of female participation in particularly rural work.

La difusa huella de las mujeres en la documentación histórica leonesa de la Edad Moderna

María José López Alvarez (Universidad de León, España)

Reconstruir nuestro pasado es posible gracias a una gran variedad de fuentes documentales. Ahora bien, ese amplio abanico, salvo casos excepcionales, tan sólo nos permite acercarnos a una pequeña parte de la etapa histórica elegida. Las fuentes utilizadas para el análisis demográfico o económico nos facilitan el poder trazar las estructuras o coyunturas de un territorio y un momento determinado, e incluso algunas de ellas nos pueden ofrecer una rica información cualitativa sobre los desencadenantes de una recesión y de las medidas que se tomaron para afrontarla. Pero la mayoría de las veces tales medidas debemos de reconstruirlas a través de datos indirectos.

Si descendemos al terreno individual, y nos centramos en las clases populares del mundo urbano y rural, pocos detalles del ciclo vital de estas personas podemos llegar a conocer. Aun tomando como referencia una parroquia, vaciando toda la documentación que en ella se generó, y llegó hasta nosotros, y cruzando todos los datos, constataremos como, en esa reconstrucción iremos perdiendo información de sus protagonistas, hasta el extremo de que muchos de ellos sólo sabremos su fecha de nacimiento y poco más. Pero todos esos intentos de reconstruir nuestro pasado todavía se complican más si el objeto de estudio son las mujeres, puesto que los obstáculos que hemos de salvar son mayores.

Pobres ingresados en la Casa de Misericordia de Barcelona en el S. XVIII. Montserrat Carbonell Esteller, (Universidad de Barcelona):

Los fondos documentales de las instituciones asistenciales suelen ser enormemente ricos y abarcan períodos de tiempo extensos. Son una fuente imprescindible para el estudio de la familia y de las estrategias para sobrevivir. La fuentes que presentamos se refiere a la Casa de Misericordia de Barcelona entre 1762-1805. Esta institución fue prototípica de la Reforma asistencial que se extendió por Europa a mediados del siglo XVI y que acabó configurando, en muchas de ciudades europeas, espacios especializados en el asilo de pobres (Soly & Lys, 1979). A través de las fuentes asistenciales se pueden captar aspectos claves del ciclo familiar, de los procesos migratorios, de la vulnerabilidad vinculada al curso de vida, al ciclo familiar y a la coyuntura del incipiente mercado de trabajo. Las fuentes permiten también una aproximación cuantitativa y cualitativa, puesto que se yuxtaponen: los registros de entradas y salidas de hombres y mujeres asilados en la Misericordia, con información de carácter cualitativo sobre las circunstancias que rodean las entradas y salidas de la población asilada, incluidos los memoriales con cartas de particulares argumentando la necesidad del ingreso o de la salida de algunos de ellos. Las fuentes asistenciales ofrecen una visión multidimensional de como los individuos, las familias y la comunidad afrontan los problemas vinculados al ciclo de vida y a la coyuntura económica en un periodo de transformaciones profundas como fue finales del siglo XVIII en una ciudad tempranamente fabril, artesana y jornalera.

Cinco siglos de (no) información femenina en el Área de Barcelona

Joana M. Pujades (CED, Barcelona)

La *Barcelona Historical Marriage Database* (BHMD), construida en el marco del proyecto Advanced Grant *Five Centuries of Marriages* dirigido por la profesora Cabré y financiado por el *European Research Council*, recoge de manera exhaustiva la información procedente de los aproximadamente 610.000 matrimonios que se registraron en los *Llibres d'Esposalles* (Libros de Esponsales) de la Diócesis de Barcelona entre 1451 y 1905 conservados en el Archivo Capitular de Barcelona. Estos libros recogen de manera individual cada uno de los matrimonios, proporcionando distinta información de carácter socio-demográfico para ambos conjugues, además del pago de una tasa económica que era satisfecha por los contrayentes en función de su posición social.

El objetivo de la presente comunicación es mostrar la evolución de la información correspondiente a la esposa entre 1451 y 1905 en dicha fuente a partir de la explotación de la BHMD. Una información que fue evolucionando en el tiempo, pasando de la casi no información inicial para las esposas al registro de éstas con nombre y dos apellidos, aunque casi siempre sin dedicación ocupacional propia. En el caso de que a alguna esposa se le consignara una ocupación, ésta normalmente se correspondía con el servicio doméstico o en época moderna se explicitaba el hecho de haber ejercido la prostitución o que hubiera sido esclava anteriormente.